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کاهش قیمت نفت به ٢٠ دلار جدی است!
شرق

شرق درباره احتمال سقوط نقت به کانال 20 دلاری نوشت: برخی 
از کارشناســان و تحلیلگران از احتمال رســیدن قیمت نفت به 20 
دلار می گویند که متأســفانه با توجه به برخی مسائل، این تحلیل ها 
می توانند به واقعیت بپوندند. قیمت نفت به دلار وابســته است و فعلا 
سیاســت های دولت آمریکا بر بالابردن نرخ بهره و افزایش قدرت دلار 
متمرکز شده است که مســتقیما به کاهش قیمت نفت، طلا و دیگر 

کالاها منجر می شود.
در وضعیتــی که همگان معتقدند جریان عرضه نفت در بازارهای 
جهانی قدرتمندتر از میزان تقاضای آن است، از رکود ادامه دار در اقتصاد 
غرب نیز می توان این گونه استنباط کرد که تقاضا برای نفت نمی تواند 
در کوتاه مــدت افزایش پیدا کند. از دیگر ســو نفت، به خصوص نفت 
سنگین خاورمیانه که سولفور بالایی نیز دارد، پیرو تصمیمی که اخیرا 
در پاریس برای کاهش دو درجه  سانتیگرادی دمای کره  زمین گرفته 
شده است، حالتی شبیه به ذغال سنگ پیدا می کند و کشورهای عمده 
تولیدکننده و صادرکننده باید خود را برای این وضعیت نیز آماده کنند.
البتــه در این میان ایران می توانــد از مزیت دارا بودن بزرگ ترین 
ذخایر گاز جهان به بهترین نحو استفاده کند، چراکه رسیدن نفت به 
جایگاه ذغال سنگ، به معنای یکه تازی گاز طبیعی است. در کنار همه 
این عوامل که نوید کاهش قیمت نفت را می دهند، پیشــرفت فناوری 
صرفه جویی در مصرف انرژی را نیز شــتاب بخشیده که در نتیجه آن، 
عرضــه نفت در بازارهای جهانی بــر تقاضایی که برای آن وجود دارد 

غلبه کرده است.
شهرنشینی در ایران ٢٠ درصد بیش از میانگین جهانی

الف
الف در تحلیلی از وضعیت شهرنشینی در ایران نوشت: برآوردهای 
وزارت مسکن و شهرسازی نشان می دهد که درصد جمعیت شهرنشینی 
ایران به بیش از ۷۳ درصد رسیده است. این در حالی است که میانگین 

جهانی شهرنشینی ۶0 درصد گزارش گردیده است.
آمار بانک جهانی نیز نشــان می دهد که متوسط نرخ رشد درصد 
جمعیت شهرنشینی ایران از کل جمعیت کشور طی ۵0 سال گذشته 
تقریبا دو برابر میانگین جهانی بوده است. بسیاری از کشورهای توسعه 
یافته و اروپایی سیاســت های تمرکززدایی توجه به بخش روستایی و 
صنعت کشــاورزی را در دستور کار خود قرار داده و موفق گردیدند از 
افزایــش بی رویه جمعیت شهرنشــین جلوگیری کرده و حتی درصد 

شهرنشینی را کاهش دهند.
امــا روند اجرای سیاســت ها در ایران به گونــه ای دیگر بوده و با 
تخصیص نامتوازن امکانات به شــهرها به ویژه کلان شــهرها، شرایط 
اجتماعی و اقتصادی جمعیت کشور را در راستای افزایش شهرنشینی 

و تمرکزگرایی سوق داده است.
گزارشات بانک جهانی نیز موید این مدعاست، به گونه ای که نسبت 
شهرنشــینی در ایران در سال های ۱۸۸2، ۱۹۶۱ و 20۱2 میلادی به 
ترتیب برابر با 2۵/۷، ۳۴/0۴ و ۷2 درصد بوده و اکنون به بیش از ۷۳ 
درصد رســیده است. در بین شهرهای ایران نیز تهران با افزایش یک 
میلیون و ۷۶۷ هزار نفر از سال ۱۳۸۵ تا ۱۳۹0 بیشترین آمار افزایش 
جمعیت را به خود اختصاص داده است. به طور کلی این روند در یک 
قرن اخیر به همین منوال بوده است و جمعیت تهران نسبت به سایر 
شهرها افزایش بیشتری داشته است. بیشترین درصد شهرنشینی نیز در 
استان های قم، تهران و  البرز با بیش از ۹0 درصد گزارش گردیده است...

مشخص نیست در شرایطی که بسیاری از کارشناسان بر لزوم تمرکز 
زدایی از پایتخت تاکید دارند چگونه باز هم سیاست های اقتصادی در 
راستای توجه بیشــتر به تهران اعمال می گردد؟ در حالی که شرایط 
جمعیتی پایتخت هر روز وخیم تر می گردد، چرا همچنان بر سیاست های 

تمرکزگرایی در تهران اصرار ورزیده می شود.
نکته اینکه در حالی که بسیاری از ساکنین استان های مختلف کشور 
برای یافتن شغل مناسب راهی پایتخت می شوند و به تبع آن بر جمعیت 
متقاضیان کار در تهران افزوده می شود، تاثیر سیاست های تمرکزگرا و 
توجه به تهران در حدی بوده است که با افزایش متقاضیان شغل، نرخ 

بیکاری تهران بیش از۵0 درصد از کاهش یافته است.
ناگفته پیداســت که ادامه چنین روندی مردم ســایر روستاها و 
شهرهای کوچک کشور را از سیاست های اجتماعی و اقتصادی دولت 
سرخورده و ناراضی می نماید. ضمن اینکه با افزایش بیش از حد روند 
مهاجرت به کلان شهرها به ویژه تهران و افزایش جمعیت این شهرها، 
اوضاع زیست محیطی و جمعیتی آنها بیش از پیش از مرز بحران خواهد 

گذشت و شهرنشینی با خطرات بیشتری توام خواهد شد. 
وزارت تسهیلات و شهرسازی!

وطن امروز
وطن امروز گزارش داد: وزارت راه  و شهرسازی برای خروج مسکن 
از رکود چه کرده است؟ پاسخ به این سوال سخت نخواهد بود، چرا که 
وزارت راه در 2۶ ماه اخیر فقط به دنبال افزایش سقف انواع تسهیلات 
مسکن بوده است. هر روز خبرهایی از مسکن قسطی، افزایش تسهیلات 
مسکن و... منتشر می شــود اما آن چیزی که عیان است موثر نبودن 
اقدامات وزارت راه  و شهرسازی است. خیلی ها امیدوار به وعده هایی چون 
»مسکن امید« و »مسکن اجتماعی« بودند اما تاکنون هیچ کدام از این 
وعده ها عملی نشده و فقط انواع و اقسام تسهیلات رونمایی شده است.

وزارت راه را به جرأت می توان وزارت تســهیلات نامید که همواره 
خواهان افزایش ســقف تسهیلات مسکن به جای تلاش برای اجرای 
برنامه های رونق مسکن است.  جالب اینکه بالا رفتن میزان تسهیلات 
فقط برای قشری مناسب است که توانایی مالی بسیاری برای پرداخت 
اقســاط با مبالغ بالا دارند و اکثر افراد جامعه مشمول این تسهیلات 
نمی شــوند. به همین علت است که تسهیلات مسکن ناکارآمد است 
و موفق نشــده جذابیتی در بازار ایجاد کند. این در حالی اســت که 
وزارتخانه های دیگر مانند وزارت صنعت موفق شده اند بیش از ۶ هزار 
میلیارد تومان برای خروج صنایع از رکود از بانک مرکزی اعتبار بگیرند 
و طرح های ضربتی برای خالی شدن انبار تولیدکنندگان اجرا کنند اما 
وزارت راه وشهرسازی به  راحتی از این طرح های ضربتی کنار گذاشته 
شده تا انبارهای تولیدکنندگان مصالح ساختمانی همچنان پر بماند و 

مسکن از رکود خارج نشود.
روز گذشــته باز هم جزئیاتــی از یکی دیگر از طرح های رنگارنگ 
تسهیلات مسکن اعلام شد؛ شــرایط دریافت وام ۶0 میلیون تومانی 
خرید و ساخت مسکن با اوراق گواهی حق  تقدم استفاده از تسهیلات 
مسکن در فرابورس. براساس این اعلام، سقف فردی استفاده از تسهیلات 
خرید و ساخت مسکن از محل گواهی حق تقدم استفاده از تسهیلات 
مســکن در شهر تهران ۶0 میلیون تومان و معادل ۱20 ورقه گواهی 

حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن است. 

اقتصاددرآینهرسانهها
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 9٠ اصل  کمیســیون  رئیس 
مجلس گفت: اجرای بخشــنامه 
مربوط به توزیع محصولات دخانی 
و الزام شرکت ها به معرفی عامل 
توزیع خود به وزارت صنعت، نقض 

صریح قانون است.
محمدعلی پورمختار در گفت وگو 
با فارس در مورد صدوربخشــنامه ای 
ناگهانی در خصوص توزیع محصولات 
دخانی و پیگیری اجرای آن از ســوی 
وزارت صنعــت، اظهار داشــت:  این 
بخشــنامه بــه دلیل اســتمرار نگاه 
انحصــاری بــه دخانیات، از اســاس 
غیرقانونی اســت و اصرار مسئولان بر 

اجرایی کردن آن تخلف محرز است.

جدیــد،  بخشــنامه  براســاس 
شرکت های واردکننده و تولیدکننده 
کالاهای دخانی باید به ازای هر ۵هزار 
کارتن ســیگار با تنباکــو وارداتی و 
تولیــدی خود، یک عامل مجاز توزیع 
اســتانی و یا به ازای هــر ۱00 هزار 
کارتن، یک عامل مجاز توزیع کشوری 
به مرکز نظارت بــر دخانیات معرفی 
کنند. وی با تشریح جزئیات مذاکرات 
کمیسیون اصل ۹0 مجلس با مسئولان 
مربوطه گفــت: برخی افراد برای فرار 
از مســئولیت و بی توجهی به دستور 
کمیســیون اصل ۹0 در این خصوص 
از معاونت حقوقی ریاســت جمهوری 
استعلام کردند و طبیعتا معاونت مذکور 

از آن حمایت کــرده که البته ما هم 
توقع دیگری نداشتیم.وی افزود: نکته 
مهم و قابل تأمل این موضوع است که 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری به 
هیچ عنوان مرجع استعلام اینکه یک 
قانون نقض شده یا خیر، نیست و اصلا 

چنین اختیاری ندارد.
پورمختــار با تاکید بــر اینکه بر 
همین اســاس موضوع لغو بخشنامه 
توزیع محصولات دخانی باقی و قطعی 
است، اظهار داشت: من از اصرار آقایان 
بر اجرایــی کردن این موضوع تعجب 
می کنم، چرا که در جلســاتی که بعد 
از اخطار و هشدار کمیسیون اصل ۹0 
بامعاونت حقوقی ریاست جمهوری و 

مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات 
داشتیم، برخی آمدند و اظهار کردند که 
ما به قانون مقید هستیم و بخشنامه را 

لغو می کنیم.
وی تصریح کــرد: ایراد ما به این 
بخشــنامه در این است که مسئولان 
دولتی به هیچ عنوان نمی توانند درباره 
دخانیات و کالاهای دخانی به صورت 
انحصار  نگاه کننــد، چون  انحصاری 
دخانیات سالها اســت که به صورت 
کامل لغو شده است و بر همین اساس، 
مسئولان وزارت صنعت و مرکز مذکور 
حق دخالت در امور بخش خصوصی 
و شــرکت های فعال در این عرصه را 
ندارند و نمی توانند از نظر نحوه توزیع 

و فروش برای آنها تعیین تکلیف کنند.
پورمختــار با اشــاره بــه اینکه 
دولــت نمی توانــد تولیدکننــدگان، 
توزیع کنندگان و واردکنندگان اصلی 
را مکلــف کند کــه کالای خود را به 
اشخاص خاصی بدهند، اظهار داشت: 
حسب اطلاعاتی که به دست آوردیم، 
وزارتخانــه در پی این امــر بوده که 
موضوع توزیع محصــولات دخانی را 
به اشــخاص خاصی بســپارد که این 
موضوع، نقض صریح قانون اســت و 

تخلف محسوب می شود.
وی در پاسخ به این سؤال که در 
صورت اجرایی شدن بخشنامه مذکور، 
واکنش شما چگونه خواهد بود؟ تاکید 

کــرد: در صورت دریافت شــکایت و 
محرزشدن این تخلف، قطعا با متخلفان 
برخــورد خواهیم کرد و آنها را به قوه 

قضائیه معرفی می کنیم.
گفتنی است در مصوبه 2۷ تیر ۹۱ 
هیئت وزیران در موضوع ابلاغ شــرح 
وظایف مرکز برنامه ریزی و نظارت بر 
دخانیات کشور، این مرکز جهت انجام 
وظایف حاکمیتی جدا شده از شرکت 
دخانیات ایران که به بخش غیردولتی 
واگذار شد، تشــکیل شده است و به 
عاملیت های  اســتثنای صدور مجوز 
صنعتی و بازرگانی وظیفه ای در قبال 
تعیین تکلیف در نحوه توزیع و فروش 

شرکت های بخش خصوصی ندارد.

یک عضو هیئت نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران از پیگیری 
تولیدکننــدگان  پرونــده 
بخش  پارلمان  در  سنگ آهن 

خصوصی خبر داد.
در  مهرعلیــزاده  محســن 
گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی بازار 
سرمایه )سنا(، در برابر این سؤال 
که برنامه شــما به عنوان نماینده 
بخش خصوصی در اتاق بازرگانی 
بــرای حمایــت از شــرکت های 
ســنگ آهنی و رفــع چالش های 
آنها چیســت؟ گفت: برنامه اتاق 
بازرگانی حمایت و کمک به بخش 
خصوصی است، به ویژه در زمانی 
که این بخش در فعالیت های خود 
با چالش مواجه می شــود. بر این 
اســاس اگر ســنگ آهنی ها از ما 
بخواهند، این مســئله را پیگیری 
می کنیــم و در راه احقاق حقوق 
شرکت های خصوصی شده از هیچ 

تلاشی فروگذاری نخواهیم کرد.
این گزارش می افزاید: در حال 
متعلق  صنایع  مهم تریــن  حاضر 
بخش خصوصی در بازار ســرمایه 
با مشکل مواجه هستند، به طوری 
که هنوز قیمــت گندله به عنوان 
تکمیل کننده زنجیره تولید فولاد 
پس از ۶ ماه مشخص نشده است 
و پتروشیمی ها هم پس از دو سال 
هنوز بــا الهام در نرخ خوراک گاز 

مواجه هستند.
بر این اساس این عضو هیئت 
نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران 
با اشــاره بــه آگاهــی و اطلاع از 
مشــکلات صنایع سنگ آهنی و 
پتروشــیمی به عنوان عضوی از 
پارلمان بخــش خصوصی،  عنوان 
کرد: امــا تاکنــون پیگیری این 
مشکلات به اتاق بازرگانی منتقل 
نشده است، در حالی که از سوی 
خود صاحبان ایــن صنایع، ما به 
عنــوان نماینده در پارلمان بخش 
خصوصــی انتخاب شــده ایم، لذا 
اگرمســئله سنگ آهنی ها و حتی 
پتروشــیمی ها به ما منتقل شود، 
آن را بررســی کرده و در دولت و 
مجلس آن را مطرح می کنیم؛ در 
واقع سعی می کنیم که مشکلات 

موجود را حل کنیم.
مهرعلیزاده با تاکید بر وظیفه 
اتاق بازرگانی در احصاء مشکلات 
صنایع مختلف و حل و فصل آنها، 
گفت: در صورتی که تولیدکنندگان 
ســنگ آهن بخواهند و به ما نامه 
بنویسند، مشــکلات مطرح شده 
آن ها از کانال اتاق بازرگانی پیگیری 

خواهد شد.
یــادآور می شــود: اخیرا اکبر 
تــرکان مشــاور رئیس جمهور در 
اظهاراتی تلویحا کاهش دستوری 
قیمت گندله سنگ آهن را زیرسؤال 
برده و گفته بود: دولت از صنعت 
خاصی حمایت نمی کند و از ورود 
و مداخله به فضای کســب و کار 
خواهد  خودداری  ترجیحا  صنایع 
کرد. در عین حال، تولید کنندگان 
سنگ آهن همزمان با تلاش برای 
لغو مصوبه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برای کاهش قمیت گندله، 
بازپس گیری پروانه معادن گل گهر 
و چادرملو را از ایمیدرو با شکایت 
ســازمان بــورس و اوراق بهادار 

پیگیری می کنند.

جدیدترین برآورد سازمان ملل نشان 
می دهــد ضریب جینــی در ایران طی 
ســال های ٢٠٠5 تا ٢٠13 به 38/3 واحد 
رسیده و نابرابری درآمدی در ایران طی 
این مدت کمتر از 76 کشــور از جمله 

آمریکا، روسیه و ترکیه بوده است.
به گــزارش تســنیم، جدیدترین گزارش 
توسعه انسانی سازمان ملل ضریب جینی ۱۴2 
کشور جهان از جمله ایران را اعلام کرده است.

ضریــب جینی ارقامی بیــن 0 تا ۱00 را 
دربرمی گیرد که هر چه این رقم بیشــتر باشد 
دلالت بر شکاف و نابرابری درآمدی بیشتر در 

یک کشور است.
ســازمان ملل در گزارش توســعه انسانی 
20۱۵ متوســط ضریــب جینی ایــران بین 
ســال های 200۵ تــا 20۱۳ را ۳۸/۳  اعلام 
کرده اســت. این رقم نسبت به گزارش قبلی 
این ســازمان که در سال گذشته منتشر شد 

تغییری نداشته است.
ایران میان ۱۴2 کشور که در این گزارش 
مورد بررسی قرار گرفته اند از نظر میزان ضریب 
جینی در رتبه ۷۷ قرار گرفته اســت که بدین 
ترتیب شکاف درآمدی در ایران طی این دوره 

کمتر از ۷۶ کشور بوده است.
در میان کشــورهای جهان سوئد کمترین 
نابرابری درآمدی را دارد و نمره این کشور در 

ضریب جینی 2۶/۱ اعلام شده است.
براســاس این گزارش شکاف درآمدی در 
برخی از کشــورهای صنعتی و توســعه یافته 

بیشتر از ایران و یا تقریبا در سطح ایران است. 
از جمله این کشــورها آمریکاست که شکاف 
درآمدی بیشتری از ایران دارد. ضریب جینی 
آمریکا ۴۴/۱ اعلام شــده است. انگلیس نیز با 

ضریب ۳۸ نزدیک ایران قرار دارد.
برخی دیگر از کشورها که شکاف درآمدی 
بیشتری نسبت به ایران دارند عبارتند از: روسیه 
با ضریب جینی ۳۹/۷ ، برزیل با ضریب جینی 
۵2/۷، ترکیه با ضریب جینی ۴0، و آرژانتین 

با ضریب جینی ۴۳/۶.
کشــور جزیره ای سیشلز در اقیانوس هند 
بالاترین شکاف درآمدی را دارد. ضریب جینی 

این کشور ۶۵/۸ اعلام شده است.
برخی کشورها که شکاف درآمدی کمتری 
نسبت به ایران دارند عبارتند از: نروژ با ضریب 
جینی 2۶/۸، ســوئد با ضریــب جینی 2۶/۱، 
ایتالیا بــا ضریب جینی ۳۵/۵، اردن با ضریب 
جینی ۳۳/۷، چین با ضریب جینی ۳۷، مصر 
با ضریب جینــی ۳0/۸، هند با ضریب جینی 
۳۳/۶، پاکستان با ضریب جینی 2۹/۶، و یمن 

با ضریب جینی ۳۵/۹.
بنابر این گزارش، سازمان ملل نمره ایران در 
شاخص نابرابری انسانی را که بر پایه آمار سال 
20۱۴ تهیه شده ۳2/۱ اعلام کرده است. میزان 
نابرابری در آموزش در ایران به درصد طی سال 
20۱۴ بالــغ بر ۳۷/۳ و نابرابری در درآمد نیز 
۴۶/۶ درصد برآورد شده است. متوسط نابرابری 
در امید به زندگی نیز طی سال های 20۱0 تا 

20۱۵ بالغ بر ۱2/۵ درصد اعلام شده است.

کمیسیون  مصوبات  براساس 
ارتباطات،  مقــررات  تنظیــم 
اپراتورهای تلفن همراه می توانند 
تعرفه های مختلفی را در محدوده 
قانونی و براســاس کف و سقف 

تعیین شده اعمال کنند. 
بدین ترتیب ممکن است هزینه 
هر دقیقه مکالمه موبایلی بســته به 
نوع سیم کارت مشترک متفاوت باشد.

طبــق  ایســنا،  گــزارش  بــه 
اطلاع رســانی های صــورت گرفته و 
براســاس مســتنداتی که از ســوی 
اپراتورهــای تلفن همراه و ســازمان 
منتشــر  ارتباطات  مقــررات  تنظیم 
شده، هزینه هر دقیقه مکالمه موبایلی 

براســاس اعتبــاری یــا دائمی بودن 
سیم کارت مشــترک، داخل یا خارج 
شــبکه بودن شــماره مقصد و البته 
اپراتور ارائــه دهنده خدمات متفاوت 

خواهد بود.
بر این اســاس برای مشــترکان 
ســیم کارت های دائمی همــراه اول 
تعرفه هر دقیقه مکالمه درون شبکه ای 
)مکالمــه با همراه اول و یا خط تلفن 
ثابت( ۵۷0 ریال و به مقصد خارج از 
شبکه )اپراتورهای دیگر تلفن همراه( 

۶20 ریال خواهد بود.
اما در ســیم کارت هــای دائمی 
اپراتور دوم یا ایرانسل، هزینه تماس به 
ازای هر دقیقه مکالمه با هر مقصدی 

چه درون شــبکه ای چه تلفن ثابت و 
چه برون شــبکه ای ۴۹۹ ریال تعیین 

شده است.
اپراتور ســوم یا رایتــل هم برای 

مکالمــات درون شــبکه ای خــود با 
سیم کارت های دائمی تعرفه ای معادل 
۴۹۹ ریال در نظر گرفته و هزینه هر 
دقیقه مکالمه از سیم کارت های دائمی 

رایتل با تلفن ثابت و یا اپراتورهای دیگر 
تلفن همراه معادل ۶2۵ ریال محاسبه 
براساس مصوبه  می شــود. همچنین 
ســازمان تنظیم مقــررات ارتباطات 
اپراتورهای مختلف تلفن همراه مجازند 
در سیم کارت های اعتباری تعرفه ای 
۵0 درصد بیش از تعرفه سیم کارت های 

دائمی اعمال کنند.
بر این اساس در اپراتور اول )همراه 
اول( مشترکان سیم کارت های اعتباری 
برای هر دقیقه مکالمه درون شبکه ای 
رقمی معادل ۶۷0 ریــال و برای هر 
دقیقه تماس خارج از شبکه )به مقصد 
ایرانسل یا رایتل( رقمی معادل ۹۳۷ 

ریال پرداخت می کنند.

در مشترکان اپراتور دوم )ایرانسل( 
هــم برای هــر دقیقه تمــاس درون 
شــبکه ای معادل ۶۶۹ ریال کسر از 
شــارژ خواهند داشت که این رقم در 
صــورت مکالمه بــا اپراتورهای دیگر 
تلفن همراه به ۹2۹ ریال و در صورت 
مکالمه با تلفن ثابت به دقیقه ای ۷۹۹ 

ریال افزایش پیدا می کند.
اما مشــترکان ســیم کارت های 
اعتباری رایتل برای هر دقیقه مکالمه 
درون شبکه ای ملزم به پرداخت ۶20 
ریال بوده و برای هر دقیقه مکالمه با 
تلفن ثابت یا خــط اپراتورهای دیگر 
رقمی معادل ۸۵2 ریال از حساب آنها 

کسر خواهد شد.

تحقیقات،  ســازمان  رئیس 
آموزش و ترویج کشاورزی گفت: 
سرانه مصرف ماهی در کشور کمتر 

از نصف میانگین جهانی است.
به گزارش فارس، اسکندر زند در 
مراســم افتتاحیه نخستین کنفرانس 
آبزی پروری  بین المللی  نمایشــگاه  و 
افزود: ســرانه مصرف در کشــور ۹/2 
کیلوگرم است در حالی که این سرانه 
در بسیاری از کشورهای جهان ۱۹/2 

کیلوگرم است.
وی افــزود: با توجــه به جمعیت 
۸0میلیون نفری ایران و توانایی تولید 
آبزی و پرورش آن باید سرانه مصرف 

را بیش از این توسعه داد.
رئیس سازمان تحقیقات آموزش 
و ترویج کشاورزی با بیان اینکه فاصله 
زیادی بین ســرانه مصرف جهانی و 
سرانه مصرف داخلی آبزیان در کشور 
وجــود دارد،  گفت: در حــال حاضر 
آبزی پروری در کشــور ۳۸0 هزار تن 
اســت که هدف گذاری بــرای تولید 

۸00هزار تن آن انجام شده است.
زند تصریح کرد: روند موفقیت در 
توسعه تحقیقات آموزش و ترویج است 
و قدیمی ترین موسسه تحقیقاتی ایران 
در بین کلیه مجموعه های تحقیقات 
موسسه  غیرکشــاورزی  و  کشاورزی 

تحقیقات علوم شیلات است.
وی بیان داشــت این  امر نشان 
می دهد ایرانیان اهمیت آبزی پروری را 
خوب شناخته اند و آمار و ارقام حاکی 
از آن است که پیشرفت های خوبی در 

زمینه تولید داشته ایم.

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی تصریح کرد: نزدیک به 
یک قرن فعالیت در حوزه آبزی پروری 
عقبه خوبی اســت و کشور باید بیش 

از پیش از این ظرفیت استفاده کند.
آخرین وضعیت میگو

ایران هم  رئیس سازمان شیلات 
در حاشیه مراسم افتتاحیه نخستین 
بین المللی  نمایشــگاه  و  کنفرانــس 
آبزی پروری در جمع خبرنگاران گفت: 
امسال هم استان بوشهر و تا حدودی 
خوزستان به خاطر بیماری لکه سفید 
کاهش تولید در میگو داشتیم اما در 

سایر گونه ها رشد داشته ایم.
حســن صالحی افزود: در ســال 
گذشــته ۱۱ هزار تن میگو صادر شد 
که امسال بخشــی از صادرات میگو 
مربوط به میگوهای باقی مانده از سال 

گذشته بوده است.
رئیس سازمان شیلات در پاسخ به 
این سوال که چرا با وجود آنکه میگوی 

وانامی جایگزین میگوهای فعلی شده 
است باز هم شاهد بیماری لکه سفید 
در میگو بودیم گفت: بیماری میگو در 
سایر کشورهای بزرگ و تولیدکننده 
همواره با تلفاتی همراه است به گونه ای 
که مرکــز پرورش میگوی EMS در 
سال 200۹ کشور چین در سال 20۱0 
مالزی و در ســال 20۱۳ مکزیک بود 
و حتی در این کشــورها شاهد تلفات 
ســنگینی در حوزه میگــو بودند، با 
وجود آنکه گونه پرورشــی آن وانامی 

بوده است.
صالحی تصریح کرد: برای پرورش 
میگــوی عاری از ویروس در کشــور 
ســرمایه گذاری های مشترکی توسط 
معاونت فناوری رئیس جمهور و دولت 
انجام شــده و فــاز اول اجرایی آن با 
مشــارکت بخش خصوصی آغاز شده 

است.
رئیس سازمان شیلات تصریح کرد: 
در حال حاضــر از غرب جهان یعنی 

آمریکا شــاهد ورود مولدهای جدید 
به این مرکز هســتیم تا بتوانیم تولید 
میگوی عاری از بیماری را رقم بزنیم.

وی با اشــاره به مشاهده بیماری 
وی اچ اس در بیــن ماهیان قزل آلا در 
ســال گذشــته تصریح کرد: بنابراین 
وجود بیماری و ویروس را نمی توان در 
بین آبزیان در پرورش ماهی منکر شد.
وی با اشــاره به رایزنی با موسسه 
تولیدکننده واکسن بیماری لکه سفید 
میگو اظهار داشــت: این موسسه در 
حال حاضر ۳0 نمایندگی در دنیا دارد 
و امیدوار هستیم با واردات واکسن به 
کشور بخشــی از مشکلات بیماری را 

رفع کنیم.
رئیس سازمان شیلات با اشاره به 
حساب ۱۵ تا 20 درصدی نروژ، بر اثر 
بیماری لکه سفید در تولید میگو اظهار 
داشــت: اگرچه این کشور بزرگترین 
تولیدکننده میگو در جهان اســت با 

این بیماری مواجه بوده است.
وی گفت: استفاده از تغذیه مناسب 
و مدیریت صحیح به شکل قابل توجهی 
از میزان تلفات و خســارت در میگو 

می کاهد. 
وی بیــان داشــت: آمــار نهایی 
خســارت میگو بر اثر بیمــاری لکه 
سفید در سال جاری برآورد نشده اما 
پیش بینی می کنیم حدود ۳0 تا ۴0 
درصد در استان بوشهر کاهش تولید 

داشته باشیم.
صالحی بیان داشت: اما خسارت 
ناشــی از بیمــاری لکــه ســفید در 

خوزستان ناچیز است.

با  کارآفرینان  مجمع  دبیرکل 
بیان اینکه بانک مرکزی نباید ریلی 
اصلی خارج  مسیر  از  که  بگذارد 
شــود، گفت: چطور کسی که به 
1٠میلیون تومان نیاز دارد، ماهیانه 

9٠٠ هزار تومان قسط بدهد؟
حمیدرضا غزنوی در گفت وگوی 
تلفنــی بــا برنامــه پایش، بــا بیان 
اینکــه توافقات قبلــی بانک مرکزی 
و تولیدکنندگان در راســتای کارت 
اعتبــاری خرید کالا محرمانه نبوده و 
کار کارشناســی روی آن انجام شده 
اســت، اظهار داشت: در جلسه آخری 
کــه تولیدکنندگان بــا بانک مرکزی 
داشــتند، روی 2۴ ماهه بودن اقساط 
کارت های اعتباری توافق شــده بود 
اما پس از مدتی تعداد اقســاط به ۱۸ 
ماه کاهش پیدا کرد و الآن به ۱2 ماه 

رسیده است.
وی بــا بیــان اینکه در جلســه 
نهایــی که با حضور معــاون اجرایی 
رئیس جمهور برگزار شد، با ۱۸ قسط 
موافقت شــد، ادامه داد: در جلســه 
تولیدکنندگان با وزیر صنعت، معدن و 
تجارت و پیشنهاد وی، تولیدکنندگان 
اقســاط ۱۸ ماهه با سود  ۱2 درصد را 
پذیرفتند تا کار زودتر پیش برود. اما 
در نهایت مشخص نشد که در وسط راه 
چه اتفاقی افتاد و پس از مدتی سکوت 
خبری کامل از ســوی بانک مرکزی، 

مسیر طرح به طور کلی تغییر کرد.
غزنوی با اشــاره به کاهش تعداد 
اقســاط کارت اعتبــاری به ۱2 ماه و 
ورود کالاهای خارجی به طرح کارت 
اعتباری، درباره اینکه گفته می شــد 
منابع بانک مرکزی به خرید کالاهای 
خارجی اختصاص پیدا نمی کند، گفت: 
منابع بانک مرکزی برای خرید کالاهای 
خارجی مورد استفاده قرار نمی گیرد 
امــا این امر از طریــق منابع بانک ها 

امکان پذیر شده است.
وی افزود: مردم اختیار پولی را که 
در جیبشــان است، دارند،نه پولی که 
بانک پرداخت می کند. مردم بانک را 
به عنوان یک وکیل مطمئن قبول دارند 
که به آن ها پرداخت می کنند، بنابراین 
بانک مرکزی نباید ریلی بگذارد که از 

مسیر اصلی خود خارج شود.
دبیرکل مجمع کارآفرینان با بیان 
اینکه تمام سیســتم اداری کشور بر 
مبنای اقتصاد مقاومتی حرکت می کند، 
گفت: مگر می شود در این میان بانک 
مرکزی به بانک ها بگوید از منابعی که 
در اختیارشان اســت می توانند برای 
تسهیلات خریدکالاهای خارجی هم 

استفاده کنند؟
غزنوی با بیــان اینکه درباره ۱۸ 
ماهه شدن اقساط کارت اعتباری هم 
انجام گرفته  کار کارشناسی بسیاری 
بود، اظهار داشت: چطور ممکن است 
کسی که احتیاج به ۱0 میلیون تومان 
وام دارد، بتوانــد ماهیانــه ۹00 هزار 

تومان قسط پرداخت کند؟
ادامه  کارآفرینان  دبیرکل مجمع 
داد: ایــن کارت هــا قرار اســت برای 
افرادی باشــد که امکان خرید نقدی 
ندارند، اما با این اقساط سنگین، این 
طرح جذابیتی برای تحریک تقاضای 

موثر ندارد.
وی با بیان اینکه »در حال حاضر 
مردم می توانند با شــرایط مناسب تر 
لوازم خانگی را به صورت قســطی از 
بازار خریداری کنند«، گفت: طرح های 
زیادی در گذشته برای تحریک تقاضا 
و کمک به تولید توسط بانک مرکزی 
اجرا شــده است و اکثر آن ها شکست 
خورده است، بنابراین باید به گونه ای 
عمل شــود که این طرح به سرنوشت 

طرح های قبلی دچار نشود.
طرح کارت اعتباری خرید کالا 

هفته آینده اجرایی می شود
در همیــن حال مدیرکل فناوری 
اطلاعات بانــک مرکزی با بیان اینکه 
کارت  طرح  اجرای  دستورالعمل های 
اعتباری در هفته جــاری به بانک ها 
مــی رود، از اجرای این طرح در هفته 

آینده خبر داد.
حکیمی با بیان اینکه اجرای این 
طرح مثل طرح تســهیلات خودرو به 
یک باره انجام نمی شود، اظهار داشت: 
نمی توانیم بگوییم که هفته آینده برای 
چند میلیون نفر متقاضی کارت صادر 
می شــود، بلکه این برنامه ای است که 

باید به تدریج پیش برود.
وی همچنین درباره کاهش تعداد 
اقســاط از 2۴ و ۱۸ مــاه به ۱2 ماه 
که ایــن موضوع را دبیــرکل مجمع 
کارآفرینان مدعی شده بود نیز گفت: 
مــن به خاطر ندارم کــه هیچگاه در 
جلسات، اقســاط 2۴ و ۱۸ ماه تایید 
قطعی شــده باشــد؛ به هر حال این 
موارد در بحث های کارشناسی مطرح 
می شــود و تا زمانی که تا پایان هفته 
دســتورالعمل اجرایی به بانک ها داده 
نشود، نمی توان گفت که تصمیم قطعی 
گرفته شده اســت. مدیرکل فناوری 
اطلاعات بانک مرکزی افزود: از سوی 
دیگر هر چه تعداد اقساط بیشتر شود، 
اندازه کارت ها از نظر اعتباری بزرگ تر 
می شود و با بزرگ شدن اندازه کارت ها 
تعداد افرادی که می توانند این کارت ها 
را دریافــت کننــد کاهــش می یابد؛ 
بنابراین با توجه به اینکه قصد داشتیم 
در فاز اول بین یک تا دو میلیون کارت 
اعتباری توزیع کنیم، مجبور بودیم که 

تعداد اقساط را کاهش دهیم.

صنعت سیمان که صادرکننده 
اول منطقه بود بــا تدابیر دولت 
رسیده  ورشکستگی  به  یازدهم 

است.
به گزارش نسیم، صنعت سیمان 
در دو سال اخیر در رکود مطلق بسر 
می برد. وزیر راه و شهرسازی با مزخرف 
خواندن طرح مسکن مهر، هیچ برنامه 
عملی برای بخش مسکن نداده است. 
بورس هم تاثیر رکود سنگین صنایع، 
با ســقوط وحشتناکی مواجه شده اما 
دولت فقط چشم به اجرای برجام دارد 

تا اقتصاد ایران تکانی بخورد.
بررسی اوضاع صنعت سیمان در 

نیمه سال ۹۴ نشان می دهد که بازار 
سرمایه تحت تاثیر تیره روزی های این 
صنعــت مهم روزهای ســختی را در 
نشان می دهد  دارد.بررســی ها  پیش 
که ۹۱ درصد از شرکت های این گروه 
نسبت به ســال ۹۳ با کاهش فروش 

مواجه شده اند.
از ســوی دیگر فقط 2 شرکت )۹ 
درصد( از شرکت های گروه نسبت به 
سال ۹۳ افزایش سود خالص داشته اند 
و ۹۱ درصد از آنها با زیان شناســایی 
کرده  اند یــا با کاهش ســود خالص 
مواجه شــده اند. همچنین 2۶ درصد 
از شرکت های این گروه افزایش تولید 

داشــته اند و ۷۴ درصد شــرکت ها با 
کاهش تولید روبــرو بوده اند. در این 
گــروه ۷۸ درصد شــرکت ها با اعلام 

تعدیل منفی، پیش بینی سود سالیانه 
خود را با توجه به عملکرد شش ماهه 
کاهش داده اند و تنها دو شرکت تعدیل 

مثبت اعلام کرده اند.
برخی از شــرکت های این گروه 
علی رغــم کاهــش ســود یــا تغییر 
پیش بینی سالیانه از ســود به زیان، 
پوشش مناســبی نداشته اند و همین 
امر بیانگر کاهش بیشتر سود و افزایش 
زیان در شــرکت های مذکور تا پایان 

سال می باشد.
وضعیــت  از  کــه  جدولــی  در 
شرکت های گروه سیمان در شش ماهه 
۹۴ نسبت به ۹۳ برخی تولیدکنندگان 
بــا کاهش ۵0 درصدی فروش و زیان 

ناخالص ۸۴ درصدی مواجه شده اند.
از 2۳ کارخانه، 2۱ تولیدکننده با 

کاهش فروش ۹ تا ۵0 درصدی مواجه 
شده اند در واقع ۹۱ درصد شرکت های 
تولید سیمان نسبت به سال ۹۳ دچار 
کاهش فروش شده اند. زیان ناخالص 
این شرکت ها بین ۱۴ تا ۸۴ درصد و 
زیان خالص آنها بین ۱۸ تا ۹0 درصد 
اســت. همچنین میــزان تولید ۱۷ 
کارخانه سیمان بین یک تا ۴2 درصد 
کاهش یافت. ســیمان خزر با کاهش 
۵0 درصد فروش، ۴2 درصدی تولید و 
زیان ناخالص ۸۴ درصدی مواجه شده 
است. همچنین بیشترین زیان خالص 
مربوط به ســیمان بجنورد و سیمان 

کارون با ۹0 درصد است.

عضو کمیسیون عمران مجلس 
با اشاره به پیشرفت کمتر از یک  
درصدی مســکن مهر در 3٠ ماه 
هجمه های  گفت:  یازدهم،  دولت 
دولت مســکن مهر را نیمه تمام 

گذاشت.
علیرضا خسروی با انتقاد از هجمه 
دولت یازدهم به مســکن مهر، تأکید 
کرد: تمامی مشکلاتی که در جمهوری 
اسلامی از خلقت حضرت آدم تاکنون 
اتفــاق افتاده بود ســر مســکن مهر 
کارشناسان  تمامی  شکســته شــد، 
اقتصادی شان هم از این نکته استفاده 
کردند که از بانک مرکزی پولی گرفته  
و در مسکن مهر هزینه شده پس باعث 
و بانی تورم هم مسکن مهر است، وقتی 
که دولت این هجمه را به مسکن مهر 
وارد می کند طبیعتا هیچ فرد دیگری 

هم از آن حمایت نخواهد کرد.

به گزارش فارس، وی اضافه کرد: 
میلیارد  هزار  اختصاص۴0  می گفتند 
تومان به مسکن مهر ۴۴ درصد تورم 
ایجاد کرده است، در حالی که این مبلغ 
طی ۶ سال تزریق شد و نه در یکسال.
وی بــه هجمه هایی که در بحث 
پایه پولی به مســکن مهر وارد شــد 
اشاره کرد و گفت: رئیس محترم دولت 
چندین بار در سخنرانی های خود به 
این موضوع اشاره کرد که ۴0 درصد 
از افزایش پایه پولی کشــور به دلیل 
مسکن مهر بوده است، غافل از اینکه 
دولت قبل حجم نقدینگی با۹0 هزار 
میلیارد تومان تحویل گرفت و حدودا 
۴۹0 هزار میلیارد تومان نقدینگی را 
بــه دولت تدبیر و امید تحویل داد اما 
این رقم در دو ســال گذشته از ۵00 
هــزار میلیارد تومان بــه ۸۵0 هزار 
میلیارد تومان رسیده است، بنابراین 

اینکه همه گناه را گردن مسکن مهر 
بیندازیم درست نیست.

پیشرفت کمتر از
 یک  درصدی در 3٠ ماه 

وی خاطرنشــان کرد: حدود یک 
میلیون و ۱۵0 هزار واحد مســکونی 
باقی مانــده و همه قبول دارند دولت 
قبلی با ۷0 درصد پیشــرفت فیزیکی 
مســکن مهر را به دولت فعلی تحویل 
داده است، اما اکنون سی ماه از دولت 
جدید می گذرد و اگر ماهیانه مسکن 
مهر کمتــر از یک درصد پیشــرفت 
فیزیکی داشت اکنون تمام شده بود، 
باید پرسید که چه اتفاقی افتاده است 
که در بخش های مختلف اعلام کردید 
که مســکن مهر را تکمیل می کنید و 

نکردید.
وی اینکه افتتاح حدودا ۵۶۵هزار 
واحــد از یک میلیــون و ۱۵0 هزار 

واحد را قابل تقدیر دانســت و گفت: 
حدود ۵۸۵ هزار واحد مسکونی دیگر 
می ماند که بانک مرکزی به ۵0 هزار 
واحــد هیچ وامی اختصــاص نداده و 
۱۵0 هزار واحد نیز در بافت فرسوده 
اســت که تکمیل خواهد شد، حدودا 
۳۸۵ هزار واحد مسکونی می ماند که 
دوستان می فرمایند برای این واحدها 

متقاضی نداریم!
عضو کمیســیون عمران مجلس 
در انتقاد از عملکرد بانک ها هم گفت: 
بانک ها عمدتا علیه این طرح فضاسازی 
می کردند زیرا هیچ بانکی حاضر نبود 
پــول بدهد و هم اکنــون هم حاضر 
نیستند پولشــان را بدهند تا مشکل 
مسکن مهر حل شود، در صورتی که 
خود مــردم حدودا ۴۶0 هزار میلیارد 
تومان ســپرده نزد بانک ها داشتند و 
حاضر نشدند از این مبلغ مردم ۴0هزار 

میلیارد تومان را بدهند.
نماینده سمنان در مجلس معوقات 
بانکی را از دیگر موضوعاتی برشــمرد 
که کمتر به آن پرداخته شده و افزود: 
زمانی بالغ بــر یک هزار نفر ۱0 هزار 
میلیارد تومان بدهکاری بانکی داشتند 
که جای دیگری هزینه می شد معلوم 
است که فردی نمی آید در این بخش 

مشکل را حل کند.
دولت موظف به تکمیل 

مسکن مهر است
وی بــا بیان اینکــه عمده مردم 
پول عملیات زیربنایی شان را داده اند، 
تصریح کرد: بــا فرض بر اینکه مردم 
ایــن پول را نداده باشــند باید طبق 
حکم حضرت امــام )ره( عمل کنیم 
و براســاس آن دولت موظف اســت 
کــه این کار را انجام دهد که در ماده 
یک قانون ساماندهی داریم که بهای 

زمین یــا باید کاهش یافته و یا صفر 
شــود، همین بند قانونی را باید اجرا 
کرد و اصلا معجزه ای نیست که باید 

آن را اجرا کرد.
نماینده سمنان در مجلس ادامه 
داد: اگر ما به خود قانون رجوع کنیم 
بخشی از مشکلات مان حل می شود، 
علی رغم اینکه به اعتقاد من مردم سهم 
خود را پرداخت کردند و ســهم جای 
دیگری هزینه شده، وظیفه دولت است 

که مشکلات این بخش را حل کند.
خسروی با اشــاره به تأکید مقام 
معظم رهبری برای تکمیل مسکن مهر، 
خطاب به دولت یادآور شد: شاید نظر 
شــما برای مسکن مهر مساعد نباشد 
اما مســکنی است که یکسری مزایا و 
معایبی دارد و شما باید آن را تکمیل 
کنید چون افراد محروم می خواهند در 

آنجا ساکن شوند.

عضو کمیسیون عمران مجلس:

هجمه های دولت یازدهم مسکن مهر را نیمه تمام گذاشت

رئیس کمیسیون اصل 9٠ مجلس:

اجرای بخشنامه توزیع محصولات دخانی نقض صریح قانون است

هزینه های متفاوت تماس های موبایلی در کشور اعلام شد

دبیرکل مجمع 
کارآفرینان: کسی که به 
10 میلیون وام نیاز دارد
چطور می تواند ماهیانه 
900 هزار تومان قسط 

بدهد؟

یک عضو اتاق بازرگانی تهران:
مهم ترین صنایع 

بخش خصوصی در بورس 
با مشکل مواجهند

جدیدترین گزارش سازمان ملل نشان داد

شکاف طبقاتی در ایران کمتر از آمریکا، ترکیه
 و 74 کشور دیگر

آمارها نشان می دهد

ورشکستگی صنعت سیمان در دولت یازدهم

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی:

سرانه مصرف ماهی در ایران کمتر از نصف میانگین جهانی است


